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 آقاي كاشاني پور! شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي در چه زماني 
و با چه اهدافي تأسيس شد؟

شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي يك نهاد عمومي غيردولتي است كه از سال 
1359 با موافقت حضرت امام )ره( تأسيس شد و اساس��نامه اين نهاد در سال 
1388 به تصويب هيئت وزيران رسيده است. اين شورا زير نظر نماينده ولي فقيه 
و با مشاركت نهادهاي انقلاب اسلامي و دستگاه هاي مختلف و مردم اداره مي شود 
و عمدتاً در حوزه هاي تبليغي، ارتباطي، فرهنگي و اطلاع رساني فعاليت دارد و به 
انجام مأموريت ها و وظايفش مي پردازد. اين نهاد داراي دفتر مركزي و در تمام 
استان ها و شهرستان هاي ويژه نيز داراي دفتر رسمي است تا مأموريت هاي شورا 
را دنبال كند.  اما در همين ابتدا بگويم هر وقت كه قدرت ملت با تبليغات شورا به 
ميدان آمده است نظام را بيمه كرده است. بنابراين بايد گفت شوراي هماهنگي 

تبليغات اسلامي، حلقه وصل نياز نظام با قدرت مردم است. 

از نظر ش�ما تبليغات در دنياي كنون�ي از چه جاي�گاه و اهميتي 
برخوردار است؟

اهميت امر تبليغات بر كسي پوشيده نيس��ت و امروزه در اكثر كشورهاي دنيا 
هزينه هاي زيادي براي اين كار صرف مي كنند. با اين توضيح كه خيلي وقت ها آنها 

تبليغات را جزو اولويت ها قرار داده و جايگزين كارهاي ديگرشان مي كنند. 
در حال حاضر هر مجموعه اي كه وارد هر حوزه اي مي شود نياز به تبليغات دارد. 
حضرت امام)ره( هم در همان زمان پي��روزي انقلاب مكرر به ضرورت و اهميت 
تبليغات اش��اره مي كردند و در جايي فرمودند، دش��منان در تبليغات ش��ان از 
قدرت هايشان استفاده مي كنند و بودجه هاي زيادي را صرف كرده و در ناحقشان 
تبليغ دارند ولي ما با اينكه از موضع حق سخن مي گوييم آنقدر تبليغ نكرده ايم. 
آنها به صورت مستقيم و غير مستقيم اس��لام را مورد هجمه قرار مي دهند و ما 
نتوانسته ايم بياييم و اهدافمان را نش��ان دهيم و بگوييم به دنبال چه معاني اي 

هستيم. 
آيا شما فكر مي كنيد ميزان تبليغات نظام، براي شناساندن آن به 

دنيا كافي بوده است؟
بايد بپذيريم كه در پس اين همه تبليغات سوء خارجي ها هنوز واقعيت انقلاب 
اسلامي بر بسياري از مردمان روشن نشده است. كم كاري ها قابل  تأمل است و 
بايد به آن توجه كنيم. ما نيازمند اين هستيم كه حقيقت خودمان و نظامي را كه 
برپا كرده ايم بيان كنيم، حتي اين اطلاع رساني و تبليغات بايد براي مردم داخل 
كشور هم باشد. دشمنان مي خواهند حقيقت انقلاب اس��لامي ايران را پنهان 
نگه دارند. حضرت امام )ره( يك روز مي گفتند ما سنگرهاي كليدي دنيا را فتح 
خواهيم كرد. منظور ايشان لشكر كشي نبود، بلكه معتقد بودند اگر حقيقت آنچه 
به دنبالش رفته ايم و به دست آورده ايم، روشن شود، در جاي جاي جهان خودش 

را عرضه خواهد كرد. 

يعني ام�ام)ره( به موض�وع تبليغات به 
صورت ويژه نظر داشتند؟

بله. امام )ره( تبليغات را در رأس امور مي دانستند و 
در جلد 14 صحيفه نور مي توان بسياري از مطالب 
را درباره اين موضوع ملاحظه كرد. به همين دليل با 
تشكيل شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي موافقت 
كردند. اگر امام)ره( با تش��كيل اين شورا موافقت 
كرد، چون مي خواست حقيقت اين نظام و كشور و 
خواسته هاي مردم بيان شود و آنچه به دروغ به نام 
اسلام يا غير اسلام به اين مجموعه نسبت مي دادند، 

برطرف شود. 
آقاي كاشاني پور! در حال حاضر جنگ نرم 
و در مقابل آن قدرت نرم جاي جنگ هاي 
سخت را در دنيا گرفته است. به نظر شما 
تبليغ�ات در جنگ نرم از چ�ه جايگاه و 

اهميتي برخوردار است؟
جنگ نرم و مقابل آن، قدرت نرم بحث روز دنياست. 
اگر دامن��ه تبليغات از مرزها خارج ش��ود مي تواند 
ظرفيتي را ايجاد كند كه قدرت كشور را نشان بدهد. 
ما معتقديم تبليغات مقدمه اس��ت و قدرت پيامد 
آن اس��ت. نه اينكه تبليغات قدرت نرم باشد، بلكه 
زمينه ساز بروز قدرت نرم است. وقتي عرصه حضور 
ايجاد مي شود، در اصل زمينه بروز قدرت مهيا شده 
است. حال اينكه اين حضور نياز به تبليغات دارد اما 
جالب اينكه بعد از حضور، اي��ن در كنار هم بودن و 

اتحاد خودش به تبليغ تبديل مي شود. 
آيا اين شورا كار خاصي داشته كه بتواند از 

تبليغات به صورت ويژه دفاع كند؟
بايد به دو فتنه بزرگ بعد از رحلت امام)ره( اش��اره 
كنم. 10 سال بعد از رحلت امام)ره( يعني در سال 
1378 دش��منان برنامه ريزي كرده بودند تا ضربه 
خود را به نظام بزنند. در آن زمان فاجعه كوي دانشگاه 
اتفاق افتاد كه هدف آنها ساقط كردن اصل نظام بود. 
دشمنان با تمام رسانه ها و تبليغات شان پيش آمده 
بودند اما يك عنصر، تير خلاص را به آنها زد و آن هم 
حضور مردم در 23 تير بود كه با برنامه هاي شوراي 

تبليغات اسلامي به وجود آمد. 
بعد از آن فتنه 88 بود كه بازهم دش��منان به نيت 
براندازي پيش آمده بودند. اين بار هم حضور مردم 
در 9 دي آنان را در جايشان نشاند و شكست بزرگي 

را متحمل شدند. 
نه اينكه شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي 23 تير 
يا 9دي تير را خلق كرده باش��د بلكه آن حماسه ها 
توسط مردم شكل گرفت ولي وجود نهادي مثل اين 
شورا كه غير دولتي بود و از ظرفيت هاي نظام به نفع 

نظام استفاده كرد، حائز اهميت بود. 
اين اعتراف غربي هاس��ت ك��ه گفته اند م��ا ماه ها 
برنامه ريزي مي كنيم و بسياري از زمينه ها را آماده 
كرده و يك تفكري را منتش��ر مي كني��م تا قدرت 
خودمان را تثبيت و همه را با خودمان همراه كنيم 
اما يكدفعه رهبري انقلاب ايران نيم ساعت صحبت 
مي كند و تمام بافته ها و داش��ته هايمان را رش��ته 

مي كند. 
پس با اين تفاس��ير بايد بداني��م در حوزه تبليغات 
فضاي��ي را داريم ك��ه نباي��د آن را بي اهميت ديد. 
امام فرمودند اگر اين ش��وراي تبليغات را نداشتيم 

مشكلات زيادي پيش مي آمد. 
صحبت هاي امام به اين دليل بود كه با پيروزي انقلاب 
نهاد هاي زيادي شكل گرفتند كه مي خواستند نسبت 
به فضاهايي كه بر ضد انقلاب ايجاد شده بود كاري 
كنند. در آن شرايط بي نظمي و ناهماهنگي هايي به 
وجود آمد، به همين خاطر تدبير تشكيل اين شورا 

اتفاق افتاد و امام نيز بر آن صحه گذاشتند. 
در دوران دفاع مقدس و بعد از ارتحال امام نيز رهبر 
انقلاب بارها بر اهميت اين شورا تأكيد داشتند تا بيت 
الغزل اقدامات كه شرايط بحراني كشور در فتنه هاي 

سال 78 و 88 بود، پيش آمد. 
آيا حماس�ه هاي 23 تيرماه و 9 دي براي 

خود شما هم درسي داشت؟
اول از همه بايد بگويم بروز و ظهور شوراي هماهنگي 
در 23 تير 87 و 9 دي 88 بود. اما متوجه شديم وقتي 
ما فراخوان مي دهيم مردم منتظرند تا قله ها را فتح 
كنند و خوش��حاليم كه خادم اين مردم هس��تيم. 
بيانات مق��ام معظم رهبري در تاري��خ 29 دي ماه 
كه خدمت ايش��ان رس��يديم هم مهر تأييدي بر 

ويژگي هاي خاص اين شورا بود. 
شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي يك نهال كم 
معونه و پر اثر است كه از نظر ساختار و تشكيلات و 
امكانات، يك صدم بسياري از نهادها و سازمان هاست 
اما تاثيرگذاري اش هميشه به چش��م آمده و قابل 

دفاع بوده است. 
ما اعتقاد بسيار قاطع و راسخ داريم كه اين شورا كه بر 
اساس فرموده مقام معظم رهبري دستگاهي است 
كه بر اساس نياز واقعي و صادقانه شكل گرفته است، 
بنا به خواس��ته معظم له، حق عمل و اقدام را به جا 
بياورد. در پايان يك بار ديگر جمله ابتدايي را در مورد 
اين ش��ورا تكرار مي كنم كه هر وقت قدرت ملت با 
تبليغات شورا به ميدان آمده است نظام را بيمه كرده 
است و شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي را بايد 

حلقه وصل نياز نظام با قدرت مردم دانست. 

   محمدرضا هاديلو
 »شوراي هماهنگي تبليغات اس�لامي يكي از كهن ترين و باسابقه ترين 
نهادهاي نظام جمهوري اسلامي است و اين اهميت دارد كه دستگاهي بر 
اساس يك نياز واقعي و صادقانه در كشور به وجود بيايد و در طول ساليان 
متمادي با تحولات گوناگون آن نياز را همواره مورد نظر داشته باشد و حق 
عمل و اقدام را به جا بياورد. شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي از اين قبيل 
مجموعه هاست و شوراي هماهنگي بحمد الله اين خصوصيت را داشته و 
دلايل زيادي هم براي اين است و آخريش همين نهم دي است. قبلش 10 
سال قبل از اين بيست و سوم تير است. آن روز هم نياز لحظه ها بود اين يك 

كار متعارف و معمولي نبود. راهپيمايي مردم در بيست و دوم بهمن با همه 
عظمتي كه دارد يك كار متعارف است، يك كار روان شده است، شناخته 
شده است و متوقع است كه انجام بگيرد اما 23 تير 78 يك كار متعارف نبود 
يك كار متوقع نبود. اهميت داشت كه اين مجموعه بداند و بفهمد كه اين كار 
در آن شرايط لازم است و آن را بايد انجام بدهد. كار نهم دي ماه امسال )88( 
هم همينجور بود. شناختن موقعيت، فهميدن نياز، حضور در لحظه مناسب 
و مورد نياز، اين اساس كار است كه مومن بايد اين را هم با خود همراه داشته 
باشد تا بتواند وجودش مؤثر بشود. آن كاري را انجام بدهد كه بتواند انجام 
بدهد. خوب الحمدلله شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي اين خصوصيت را 

داشته. نشان داده است هم در دهه اول در اوضاع و احوال گوناگون آن دهه، 
در دوران دفاع مقدس، قبل از دفاع مقدس، بعد از دوران دفاع مقدس، بعد از 
رحلت حضرت امام)ره( در مناسبت هاي مختلف كه قله هايي را در تاريخ ما 
به وجود آورد )و( يكي از اين قله هاي فراموش نشدني همين نهم دي است.« 
متن فوق بخش�ي از بيانات مقام معظم رهبري در مورد شوراي فرهنگي 
تبليغات اسلامي است كه بعد از نهم دي ماه 1388 و در ديدار اعضاي اين 
شورا با ايشان عنوان ش�د. در همين رابطه به سراغ حسين كاشاني پور، 
مدير كل آموزش و پژوهش اين شورا رفتيم تا درباره وظايف و فعاليت هاي 

اين شورا در لحظات خاص انقلاب و بعد از آن به گفت وگو بنشينيم.

شورا ي  تبليغات، حلقه وصل 
نياز نظام   با قدرت مردم است

گفت وگو با مدير كل آموزش و پژوهش شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي 

امام فرمودند: اگر شوراي تبليغات نداشتيم
 مشكلات بسياري پيش مي آ مد

    محمد رضا هاديلو
 شوراي عالي استان ها با اختيارات و قدرتي در حد 
ارائه مس�تقيم طرح و لايحه اي به مجلس و دولت و 
با زير مجموعه اي به وس�عت تمام شوراهاي شهر و 
روستاي كشور به عنوان يكي از قوي ترين نهادهاي 
تصميم گيري به ش�مار مي آيد. تا حدي كه از آن به 
عنوان پارلمان دوم كش�ور ياد مي ش�ود اما با تمام 
اين تفاسير، نه تنها مردم شوراي عالي استان ها را 
نمي شناسند، بلكه شورايي ها هم چندان با وظايف 
و اختيارات آن آشنا نيستند. به همين بهانه به سراغ 
دكتر غلامرضا بصيري پ�ور، رئيس ش�وراي عالي 
اس�تان ها رفتيم. كس�ي كه حدود هفت ماه است 
كرسي رياستي كه 10 سال مهدي چمران به آن تكيه 
زده بود را تصاحب كرده و به قول خودش آمده تا شورا 

را با تمام اختياراتش به جايگاه اصلي اش برساند.
            

 نقش ش�ورا ها را در برنامه توسعه كشور چطور 
ارزيابي مي كنيد؟

ابتدا بايد بگويم كه در كشور دو ش��ورا داريم. يكي شوراي 
پايه و ديگري شوراي فرادستي. ش��وراي پايه متشكل از 
شوراي روستا و شوراي شهر مي ش��ود و كساني كه حكم 

مدير عاملي شورا را دارند، در روستا دهيار و در شهر شهردار 
ناميده مي شوند. 

بر همين اساس دو وظيفه در شورا تعريف شده؛ يكي وظيفه 
نظارت مطابق با اصل 100 قانون اساس��ي است و ديگري 
وظيفه تصميم گيري و قانونگذاري كه حدود آن در قانون 

مشخص است. 
حال به خاطر همين دو وظيفه اي كه عنوان شد و توسعه 
شهري و روستايي كه در حيطه اختيارات شوراهاست، فقط 
در سال 1394 مجموعه اعتباري كه براي شهرداري هاي 
كشور در نظر گرفته ش��ده تا به ش��وراها اختصاص يابد، 
135هزار ميليارد تومان است. جالب است بدانيد كل بودجه 
سالانه استان خراسان رضوي حدود 500 ميليارد تومان 
است در صورتي كه شهرداري مش��هد به تنهايي 10هزار 
ميليارد بودجه دارد. با اين توضيحات حالا مي توانيم به نقش 
شوراها در توسعه و اهميت آنها پي ببريم. البته بعد از بودجه 
اين شوراها هس��تند كه مي توانند با توانايي هايشان نشان 

دهند چقدر در توسعه نقش دارند. 
يعني اختيارات شوراها آنقدر است كه در تمام 

امور ورود پيدا كنند؟
در ي��ك كلام بايد گفت هر ن��وع كار عمليات��ي و اجرايي 
شهرداري را بايد شورا تصويب كند. چه به لحاظ نوع پروژه و 

چه به لحاظ مالي. در بعد مالي كه شورا بايد صد در صد مسائل 
را تأييد كند. در مرحله اي بالاتر مي توان به توسعه كشوري و 
نقش شوراها در آن نيز توجه كرد. به اين نحو كه هرگاه دولت 
بخواهد لايحه بودجه را به مجلس ببرد، اول بايد نظر شوراي 
عالي استان ها را اخذ كند. همچنين در برنامه هاي پنج ساله 

هم نظر شوراي عالي بايد اخذ شود. 
 در حال حاضر اين كار صورت مي گيرد؟

اينها قانون است و اگر به آنها عمل نمي شود و كسي هم حرفي 
نمي زند به اين خاطر است كه مدعي ندارد. 

مدعي كيست؟
شوراي عالي اس��تان ها و در رأس آن رئيس اين شورا بايد 
مدعي باشد و بنده امروز بر اساس اصل هفتم قانون اساسي 
كه مي گويد شوراها از اركان تصميم گيري و اداره امور كشور 

هستند، مي خواهم قانون درست اجرا شود. 
مجلس، شوراهاي شهر و روستا و هر جمع ديگري كه قانون 
اساسي اجازه داده آنها در تصميم گيري ها نقش داشته باشند 
بايد به صحنه بيايند. چرا امروز مجلس تصميم مي گيرد اما 
شوراها تصميم نمي گيرند؟ موضوعي كه بايد پرتقال فروش 

را پيدا كرد!
آقاي بصيري پور! شما در شرايطي رياست شورا 
را برعهده گرفته ايد كه نه تنها مردم بلكه حتي 

برخي ش�ورايي ها هم نمي دانند شوراي عالي 
استان ها چيست و آن را نمي شناسند و اطلاعي 
از آن ندارند. چه كار مي خواهيد كنيد؟ آيا با اين 
ش�رايط، به جايگاه اصلي رسيدن كمي سخت 

نيست؟
بنده به سختي كار فكر نكردم. هر مديري در هر مجموعه اي 
كه سمتي را مي پذيرد و قبول مي كند كه كار كند بايد جنم 
و عرضه براي كار داشته باشد. اگر اينطور باشد حتماً كارش 
پيش مي رود و اگر خودش را منزوي نگه دارد يا به منفعتش 
فكر كند، حتماً آن مجموعه را با شكست مواجه خواهد كرد. 
بنده در اين جايگاه به يك چيز فكر مي كنم و آن هم اينكه 

شوراها به نقش واقعي خودشان برسند. 
  شوراي عالي استان ها مي تواند جاي خود را در 

بين سازمان ها و نهادها پيدا كند؟
معتقدم كار اجتماعي كردن خيلي سخت است. اما مطمئنم 
در عرض يك سال تا يك سال و نيم بعد بيش از 90 درصد 

شورايي ها، شوراي عالي استان ها را خواهند شناخت. 
همين الان با بهره گيري از شبكه هاي اجتماعي كار بزرگي 
را شروع كرده ايم. با استفاده از ويدئو كنفرانس و شبكه هاي 
اجتماعي و استفاده از سيستم هاي نوين با مردم استان ها 
در ارتباطي��م. در عرض چند ماهي كه اين مس��ئوليت را 

پذيرفته ام از 16 اس��تان بازديد كرده اي��م و در هر 
استان بيش از 10 ساعت جلسه داشته ايم. 

شوراي عالي استان ها اين اختيار را دارد 
كه ط�رح و لايحه اي به مجل�س يا دولت 
ارائه كن�د. آيا تا به ام�روز چنين اتفاقي 

افتاده است.
ما شوراي عالي را پارلمان دوم كشور مي دانيم و روال 
اين است كه اجلاس شوراي عالي استان ها هر 45 

روز يك بار برگزار شود. 
بنده به قبل از رياست خودم به شورا كاري ندارم اما 
هم اكنون طرح جرم شدن ساخت و سازها در حريم 

رودخانه ها را به مجلس ارائه كرده ايم. 
متأسفانه طي حوادث اخير ديديم كه بي توجهي ها 

در اين زمينه چه فجايعي را به بار آورد. 
منظورتان اين است كه  ساخت و ساز در 

حريم رودخانه ها آزاد بود؟
آزاد نبود اما در كميسيون ماده 100 اين كار تخلف 

محسوب مي شود، نه جرم. 
در روس�تاها بس�ياري از تخلف�ات در 
جنگل ها و مراتع به وق�وع مي پيوندند، 
در شرايطي كه سازمان جنگل ها و مراتع 
يا محيط زيست و... وجود دارند و متولي 
هستند آيا شما براي ارائه طرح يا قانوني 
براي حفاظ�ت از اينها مي تواني�د ورود 

پيدا كنيد؟
بله. ما مي توانيم از طريق دولت لايحه بدهيم. ولي 
ابتدا بايد ببينيم در حوزه منابع طبيعي، دولت چه 

قوانيني دارد. 
مثلًا تغيير كاربري اراضي جزو مس��ئوليت وزارت 
كشاورزي اس��ت. مشكل اينجاس��ت كه وقتي ما 
لايحه اي را ب��ه دولت مي دهيم، وارد يك پروس��ه 
كاغذ بازي و زمانبر مي شويم. به همين دليل ترجيح 
مي دهيم با ارائه يك طرح و از طريق مجلس امورات 
را پيگيري كنيم كه خيلي بهتر اس��ت. مجلس از 
دولت استعلام مي كند و زودتر به نتيجه مي رسيم. 
متأسفانه دولت، كارها را در پروسه بازي هايش قرار 

مي دهد. 
 چرا ش�ورا ها تا امروز نتوانسته اند به آن 
جايگاه و قدرت لازم برسند. آيا خودشان 
ضعيف عمل مي كنند يا دولت ها ترجيح 

مي دهند نگذارند آنها قدرت بگيرند؟
بنده در مقابل دو مورد شما مي گويم علت بيش از دو 
مورد است. مهم ترين آنها اين است كه نظام متمركز 
كشور، نظامي دولتي و آنقدر سخت است كه همه در 
اين سيستم اداري نشسته و نگاه مي كنند تا ببينند 
آن بالايي ها چه دس��توري مي دهند. بايد اعتراف 
كنيم اين نظام در دنيا منسوخ ش��ده است. شايد 
اين سيستم در مسائل امنيتي قابل قبول باشد اما 
در مسائل اجتماعي ضرورت ندارد همه چيز از يك 
جا و آن هم به صورت دستور انجام بگيرد. مثلًا در 
حيطه تعليم و تربيت، در سطح اجتماع استعدادهاي 
فراواني هست كه مي شود آنها را جمع كرد و با آنها به 
مشورت نشست. كتاب نوشتن چه اصولي دارد كه در 
فارس، خراسان و آذربايجان كسي نتواند اين كار را 
كند. در نتيجه ما يكي از علت هاي عدم رشد شوراها 

را نظام متمركز اداره كشور مي دانيم. 
يعني سيس�تم دولتي بودن، جلوي كار 

شوراها را گرفته است؟
بايد اختيارات ش��وراها را بر اس��اس قان��ون به آنها 
بازگردانند. الان قانون درست اس��ت اما در اجرا به 
مش��كل خورده ايم. من صراحتاً عرض مي كنم اگر 
مسئولان رده بالايي و هر تشكيلات ديگري شوراها را 
قبول ندارند و احساس مي كنند دولت مي تواند كشور 
را اداره كند، اسراف است اگر شوراها را نگه دارند چون 

براي آنها هزينه زيادي مي شود. 
ش��وراها بايد بر اس��اس جمهوريت نظام و بعد هم 
شعار مردمسالاري ديني يا حاكميت مردمي بوده 

و پيش بروند. 
اصل 100 قانون اساسي مي گويد شوراها موظفند 
نظارت كنند و. . . همچنين اصول زيادي در حمايت 
از شوراها وجود دارد ولي امروز بين انتظارات مردم و 
تعريفي كه براي وظايف شوراها داريم خيلي فاصله 

است. آنها با هم همخواني ندارند. 
در يك كلام بايد گفت بين قانون اساسي و قوانين 

مجلس شوراي اسلامي فاصله است. 
چرا بايد براي هر شوراي شهري در طول ماه بيش از 
5ميليون تومان پول خرج كنيم و در آخر هم خروجي 

نداشته باشد؟
شوراهاي شهر و روس�تا با نزديك شدن 
به شوراي عالي اس�تان ها چه امتيازاتي 

كسب مي كنند؟ 
در س��فرهايي كه داشته ام متوجه ش��ده ام شوراي 
شهرها فكر مي كنند كه مي توانند كارهايشان را انجام 
دهند، اما وقتي مي خواهند قانوني را به مجلس بدهند 
اين اختيار را ندارند كه مستقيما اين كار را بكنند. اما 
شوراي عالي چنين قدرتي دارند و آنها مي توانند از آن 
استفاده كنند. بين ما و شوراها فاصله اي وجود دارد 
كه بايد از بين برود. شوراي عالي استان ها بسياري از 
نيازهاي بزرگ شوراها را رفع كرده و پل ارتباطي آنها 

با مجلس و دولت است. 
به نظر شما در حوادث طوفان و سيل اخير 

مقصر چه سازمان يا نهادهايي بودند؟
من بررسي نكرده ام اما شهرداري ها، شوراها، سازمان 
محيط زيست و وزارت جهاد كشاورزي نمي توانند 

بي تأثير باشند. 
وزارت نيرو هم مدعي است كنار و بستر رودخانه مال 

آنهاست كه اين وزارتخانه هم بي تقصير نيست. 
شما از عملكرد شوراها راضي هستيد؟

بعضي از كارها در شوراها انجام مي شود كه افراط و 
تفريط است. مثلاً با وضعيت كنوني نيازي به افزايش 
تعداد اعضاي شوراها نبود. مثلاً سقف بالاترين تعداد 
اعضا متعلق به تهران بود با 15 نفر. الان شده 31 نفر 
يعني صد در صد افزايش يافته. بهانه شورايي ها براي 
اين كار، افزايش ارتباط با مردم بود، پس با اين تعريف 
موضوع شوراياري ها چرا مطرح شد؟ يا مشهد از 11 
نفر به 25 نفر رسيد. افراط شده و نيازي به اين كار 
نبود زيرا اينها باري شده اند بر دوش شهرداري ها كه 
هزينه ها را بالا مي برند. اين پول مردم است كه براي 
عمران و آباداني و رفتگري مي گيريم، آيا درست است 

ببريم براي حقوق بپردازيم. 

مهم ترين عامل تضعيف ش�وراها  اين 
اس�ت كه نظام متمركز كشور، نظامي 
دولتي و آنقدر س�خت اس�ت كه همه 
در اين سيس�تم اداري نشسته و نگاه 
مي كنند ت�ا ببينن�د آن بالايي ها چه 
دستوري مي دهند. بايد اعتراف كنيم 
اين نظام در دنيا منس�وخ ش�ده است

گفت وگو با رئيس شوراي عالي استان ها

شوراي عالي استان ها   پارلمان دوم كشور است
ان
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